

Leitfaden zur Feststellung der Anwesenheit in Lehrveranstaltungen im Sinne einer Non-Binary-University

Die Feststellung der Anwesenheit in Lehrveranstaltungen soll so gestaltet werden, dass Studierende, die selbstgewählte Namen und Pronomen verwenden, nicht gezwungen sind, ihren Passnamen („deadname“) anzugeben. Ziel ist es, Outings in Lehrveranstaltungen zuverlässig zu vermeiden.

Empfehlungen für die Praxis

- Anwesenheitskontrolle: Bitte lesen Sie die Namensliste nicht laut vor. Praktikabel ist es, eine Liste auszuteilen, in die Studierende selbst Namen, Pronomen und Matrikelnummer eintragen.
- Teilnehmer_innenliste: Wenn ein Abgleich mit den angemeldeten Personen erforderlich ist, bitten Sie die anwesenden Studierenden, ihren Namen und ihre Matrikelnummer zu nennen. Sollte eine Person auf der Teilnehmer_innenliste nicht zu finden sein, fragen Sie bitte ausschließlich nach der Matrikelnummer – und drängen Sie die Person keinesfalls dazu, den Passnamen („deadname“) preiszugeben. Für die Zuordnung in AkademieOnline reicht die Matrikelnummer.
- Vorstellungsrunde: Alle Teilnehmenden stellen sich mit Namen und Pronomen vor. Dadurch entfällt die "Besonderheit", nur einzelne Personen um ihr Pronomen zu bitten.

[Broschüre trans. inter*. nicht-binär](#)
[Non-Binary-Universities Vademekum](#)

Wien, im September 2025

Guidelines for Recording Attendance in Courses within the Framework of a Non-Binary University

Course attendance recording shall be conducted so that students who use self-chosen names and pronouns are not compelled to disclose their legal name ("deadname"). The objective is to ensure that involuntary outings in the course context are reliably prevented.

Recommendations for Practice

- Attendance verification: Please do not read the name list aloud. A practicable approach is to circulate a list where students may enter their names, pronouns, and identification numbers.
- Participant lists: If a cross-check with registered participants is necessary, please ask the attending students to provide their names and identification numbers. Only the student identification number shall be requested if an individual cannot be on the participant list. Under no circumstances shall the individual be compelled to disclose their legal name ("deadname"). For allocation in *AkademieOnline*, the student identification number is sufficient.
- Introductions: At the commencement of the course, all participants introduce themselves with their name and pronouns. This prevents the singling out of individuals by requesting pronouns solely from specific persons.

[Broschüre trans. inter*. nicht-binär](#)
[Non Binary Vademecum](#)

Vienna, September 2025